
  چه سالي وارد دانشگاه تهران شدید؟
من ورودي 25 مهر 58 در دانشگاه تهران رشته علوم سياسي 
هستم. 4 سال دبيرس��تان را در خانه خوانده بودم. وارد دانشگاه 
ش��دم و فکر مي كردم حالا كه انقلاب ش��ده اس��ت حتماً علوم 
سياسي در خدمت اسلام و انقلاب است. ولي وارد فضايي شديم 
كه آنچه در آن وجود نداش��ت علم و انقلاب بود و مي توان گفت 
ك��ه اصلاً كمترين همراهي با مردم در آن ديده نمي ش��د؛ بويژه 
آنکه ما در آنجا تقابل با اس��لام و انق��لاب و مردم را ديديم. انگار 
كه فقط يک كانون فس��اد در اين مملکت وجود داشت و آن هم 
دانش��گاه است، بخصوص دانشگاه تهران كه مركزيتي براي همه 
فتنه گري هاي فکري، عملي و حتي نظامي بود. خب من وارد اين 
فضا ش��دم، ولي مي ديدم كه در همين دانشکده حقوق دانشگاه 
تهران � كه فکر مي كنم مركز فتنه و فساد از ابتدا تا اكنون همين 
جا بوده است � چادرهايي براي فدائيان خلق و كمک به گروه هاي 
تجزيه طلب كردستان و تركمن صحرا برپا شده بود. البته جرأت 
اين اقدام در جامعه وجود نداشت و تنها در دانشگاه چنين اقداماتي 

انجام مي گرفت.
  رئیس دانش�كده و دانش�گاه در آن زمان چه كس�اني 

بودند؟
رئيس يا سرپرست دانش��کده در آن زمان آقاي دكتر عراقي 
بود. البته ايشان با گروهک ها همراه نبودند ولي فضاي دانشگاه از 
كنترل خارج بود. خيلي از افراد حاضر در دانش��گاه اصلاً دانشجو 
نبودند. هم از لحاظ سني مشخص بودند و هم از لحاظ رفتاري! 
معلوم بود از تروريست هاي مناطق دوردست ايران هستند. ولي در 
دانشگاه آشکارا نوشته بودند كمک براي فلان نقطه ايران كه همه 
اخبار كشتن مردم و سپاه را توسط گروهک ها در آنجا مي شنيدند. 
آرم فدائي��ان خلق و منافقين همه جا بود. همه گروهک ها هم از 
فدائيان خلق گرفته تا پيکار و منافقين در دانشگاه دفتر داشتند. 
من تعجب كردم كه چطور در بيرون دانش��گاه همه مردم دنبال 
اسلام و انقلاب هستند و جان و خون مي دهند، چون در آن زمان 
هنوز ساواكي ها پراكنده بودند و اخبار مي رسيد كه شب ها سوار 
بر ماشين به مردم و مساجد حمله مي كنند. ولي دانشگاه تهران 
بخصوص دانش��کده حقوق مركز فساد است و اين اقدامات عليه 

نظام آشکارا انجام مي شود.
  وضعیت انجمن اسلامي در این زمان چگونه بود؟

يکي انجمن دانشجويان مسلمان بود كه متعلق به منافقين 
بود و ديگري هم همين انجمن اس��لامي ب��ود. من وقتي فضا را 
دي��دم به طور كلي فاتحه دانش��گاه را خواندم يعني تصور كردم 
هيچ بچه مسلماني � مسلمان به معناي مسلمان همراه با انقلاب 

و امام و اس��لام � در دانشگاه نيست. ولي بعدها متوجه شدم كه 
يک انجمن اس��لامي هس��ت. اگر بگويم آن زمان خيلي فعاليت 
نداش��ت شايد به افرادي كه متعلق به آن دوره هستند بربخورد. 
يعني در مقابل آن تهاجم نظامي و سياسي نمي توانستند كاري 
كنند. جالب اس��ت در ميان افرادي ه��م كه عضو انجمن بودند 
معدود خانم هايي كه حضور داشتند كاملاً بي حجاب بودند و اين 
براي من خيلي عجيب بود كه اگر ابتدايي ترين مسئله اسلام براي 
زنان حجاب اس��ت پس چرا رعايت نمي شود. در همين انجمن 
اس��لامي مي ديديم كه آقايان و خانم ها آن تفکر اسلامي ناب را 
ندارند. يعني رگه هاي فمينيستي و روشنفکري وجود داشت. به 
معنايي تفکرات التقاطي را مي ش��د دي��د كه البته بعد از انقلاب 
فرهنگي خيلي از همين آدم ها تغيير كردند و صاف شدند بعضي 
از بچه هاي انجمن وقتي فعاليت سياسي من را ديدند آمدند سراغ 
من و مرا دعوت به همکاري كردند. من البته هيچ وقت عضو نشدم 
ولي با آنجا همکاري مي كردم. در دانش��کده فضاي بس��يار بدي 
به لحاظ دس��ته بندي هاي دانشجويي وجود داشت. منافقين كه 
مش��خص بود چه تفکري دارند و تلاش زيادي براي عضوگيري 
از بچه هاي مس��لمان داشتند. يعني همه كمونيست ها، فدايي ها 
و ماركسيس��ت ها حتي اگر مي ديدند كه دختري محجبه است 
دليل نمي ش��د كه دنبال تأثيرگذاري ب��ر او نروند. منافقين هم 
دنبال تأثيرگذاري بر دخترها و پسرهاي مذهبي بودند. بشدت كار 
مي كردند بخصوص روي سال اولي هاي دانشگاه و متأسفانه خيلي 
هم روي اين جوان هاي 20-19 س��اله تأثير داش��ت. اين فضاي 
بسيار بدي بود كه بر دانشکده حقوق حاكم بود. در صحن دانشگاه 
هم كه آمديم ديديم در همه دانش��کده ها كم و بيش همين طور 
است. من بارها گفته ام كه روزهاي جمعه نماز جمعه در دانشگاه 
برپا مي ش��د و صدها هزار نفر حضور پيدا مي كردند، خيابان هاي 
اطراف هم پر مي ش��د، ولي در ساير روزهاي هفته عليه اسلام و 
قرآن توسط دانشجويان و گروه هايي كه از بيرون مي آمدند تبليغ 
و فعاليت مي شد. نقل يک خاطره شايد خالي از فايده نباشد: يک 
بار من در تاكسي نشسته بودم و يک آقايي با تيپ هيپي ها راننده 
تاكسي بود و شروع كرده بود به اسلام و انقلاب فحاشي كردن � 
اين كار ش��گردي بود كه مسئولين وقت هم در تلويزيون مطرح 
كردند كه CIA تعدادي راننده تاكس��ي و افراد مختلف را براي 
اي��ن كار اجير كرده اس��ت � آن فرد باران دش��نام و تهمت را بر 
س��ر امام و انقلاب و اسلام مي ريخت. يکي از روزهايي كه فضاي 
دانشگاه خيلي متشنج و همراه با درگيري بود و گروه هاي محارب 
با نظام اعلام راهپيمايي كرده بودند، من همين فرد را ديدم كه در 
حياط دانشگاه نشسته است و منتظر شروع راهپيمايي است. اين 

فضاي كلي دانش��گاه بود كه هر روز شاهد تشنج و درگيري بود. 
همان مهرماه 58 مس��ائل كردستان را بهانه كرده بودند و فضاي 
دانش��گاه پر بود از بحث و درگيري و پوس��ترهاي مونتاژ شده از 
اعدام ها. در يکي از اين پوسترها تصوير يک روحاني را از پشت سر 
زده بودند، كه مي گفتند آقاي خلخالي اس��ت. در حال شليک به 
سمت محکومين به اعدام بود مونتاژ كرده بودند كه يادم هست 
من همانجا ايستادم و توضيح دادم كه اين تصوير مونتاژ است. در 
يک مقطع زماني اعلام كردند كه براي مدارس مردم بايد شهريه 
بدهند ناگهان خلقي ها و محاربين شروع كردند دفاع از محرومين 
و تظاهرات دانش آموزان را كش��اندند به زمين چمن دانشگاه كه 
بتوانند آن را ادامه دهند. يادم هست كه حزب اللهي ها اطراف اينها 
شعار مي دادند: كردستان تموم شد، شهريه شروع شد! اين اتفاق 
در سال 58 افتاده بود. اين خيلي نکته جالبي است كه امروز هم 
فتنه گران كه ديده اند كف خيابان ها از نيروهايش��ان خالي شده، 
گفته اند مسائل صنفي را مطرح كنيم. يعني راهکارها عيناً يکي 
است و پشتوانه گروه هاي فتنه گر و محارب با نظام از اول متأسفانه 
دانشگاه بوده است. يعني اساتيد، دانشجويان فريب خورده و خود 

فضاي دانشگاه!
  راجع به فضاي اس�اتید و كلاس ها هم صحبت كنید و 

اینكه آیا اصلاً كلاس تشكیل مي شد یا نه؟!
بله، كلاس تشکيل مي شد ولي چه كلاسي، كلاس هايي كه 
ش��ايد بتوان گفت اساتيد عموماً عليه اس��لام و قرآن و انقلاب و 
قانون اساس��ي كه در حال تدوين بود ح��رف مي زدند. ما درس 
نديديم. يعني آخر ترم كه آمديم امتحان بدهيم ديديم اس��اتيد 
صحبتي راجع به درسشان نکرده اند. ... يعني شايعاتي را كه شما 
در صف ها و جلوي مغازه ها از افراد عامي و مبتدي مي شنيديد در 
دانشگاه هم از زبان اساتيد به عنوان انتقاد فکري مي شنيديد. يا 
مس��خره كردن روحانيت و قانون اساسي هم به دفعات مشاهده 
مي كرديم. شما همه چيز در حرف هاي اساتيد مي ديديد جز اينکه 
حتي ايراني باشند، در آن شرايط حتي ايرانيت هم برايشان مهم 
نبود. ش��اه يک جمله گفته بود كه اگر من برم ايران ايرانس��تان 
مي شود، يعني متلاشي مي ش��ود. واقعاً آن زمان انسان احساس 
مي كرد اين اساتيد دانشگاه در پي انجام فرمان شاهانه هستند كه 
ثابت كنند كشور بدون شاه نمي تواند اداره بشود. اساتيد دانشگاه 
طوري حرف مي زدند كه انگار س��ي ميليون نفر يا س��ي و چند 
ميليون نفر حامي انقلاب كه به جمهوري اسلامي رأي داده بودند 
اصلاً در كشور وجود ندارند. به مردمي كه انقلاب را مي خواستند 
توهين مي كردند و آنها را مسخره مي كردند. به شخص امام توهين 
مي كردند. مي خواهم بگويم كه اينها از انسانيت به دور بودند. حالا 

در انجمن، تفكر التقاطي 
مجاهدین انقلاب حاكم بود

روايت فاطمه رجبي از وضعيت انجمن اسلامي دانشكده 
حقوق دانشگاه تهران

 اميرحسين ثابتي 

دعوا انگار از همان روزها آغاز ش��د. اگرچه جنبش دانش��جويي در مقاطعي توانس��ت نقش آفرين باشد اما 
حتي دانش��جويان به اصطلاح انقلابي كه در انجمن اسلامي دانشکده حقوق فعاليت مي كردند، آنگونه كه 
بايد همراه انقلاب نبودند و حتي شركت در تظاهرات ها را بد مي دانستند! آن روزها جدالي بين دو نگرش 
سازمان مجاهدين انقلاب و حزب جمهوري وجود داشت و انجمن بيش از همه متأثر از سازمان بود. فضايي 
مسموم حتي ميان دانشجويان مذهبي حکمراني مي كرد دعوا بر سر دو جنس تفکر بود. با فاطمه رجبي 
دانشجوي علوم سياسي دانشگاه تهران وضعيت جنبش دانشجويي و دانشگاه در آن سال ها را به گفت وگو 
نشستيم. او از ناگفته هاي آن دوران مي گويد و از كساني كه همان زمان هم با تفکر انقلاب همراهي نداشتند.
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اسلاميت كه بماند. فکر مي كنم اكثر فضاي دانشگاه و تفکر اساتيد 
هنوز همان اس��ت، حتي خيلي از كساني كه به نام مسلمان در 

دانشگاه هستند.
  آن زمان س�ر كلاس بین اس�اتید و دانشجویان بحث 
مي شد یا آنقدر فضاي ضدانقلاب بین دانشجوها غالب بود 

كه چنین مسئله اي اتفاق نمي افتاد؟
مدام بحث بود و اصلاً درسي وجود نداشت. آن زمان كه بحث 
مي كردي��د مي ديديد هيچ حرفي جز تيتر روزنامه ها و مطالب و 
فضاي القا شده توسط آنها در فضاي دانشجويي نيست. در زمان 
دوم خرداد هم همين طور بود و الآن هم همين اس��ت. آن زمان 
دانش��جويان مخالف نظام با اس��تاد هماهنگ بودند، يک سري 
دانشجويان مذهبي بودند ولي متأسفانه منفعل بودند. من تعجب 
مي كردم وقتي وارد زمين چمن دانشگاه مي شديد، مي ديديد افراد 
معمولي، دانش آموز و كسبه خيلي خوب و قوي با مخالفين بحث 
مي كردند و دليل مي آوردند و آنها را رد مي كردند ولي آن فردي 
كه به اس��م دانشجو سر كلاس نشس��ته بود يا آگاهي نداشت يا 
جرأت بيان حرف و مطلب خود را نداش��ت. اين فضا براي اسلام 
و انق��لاب خيلي فضاي غريبي بود. آدم گاهي فکر مي كرد كه از 
فضاي دانش��گاه فرار بکند و بيايد در بين م��ردم در خيابان ها و 

مساجد.
  امروزه طیف افراد خاكستري و بي تفاوت اكثریت فضاي 
دانشگاه را تشكیل مي دهد. آیا آن زمان هم فضا اینگونه 

بود یا نه؟
نه برعکس بود. فعالين سياسي در اكثريت بودند و ما خيلي 
كم افراد بي تفاوت داشتيم. مثلاً در دانشکده يک خانم بي حجابي 
داشتيم كه سلطنت طلب بود ولي نسبت به همه چيز بي تفاوت 
بود و وضع ظاهر و آرايشش طوري بود كه انگشت نماي دو طرف 
مي شد. اين افراد بي تفاوت خيلي كم بودند و اكثر دانشجوها فعاليت 
سياسي داش��تند كه البته كفه ضدانقلاب سنگين تر بود. بعد از 
انقلاب فرهنگي ما فهميديم كه خيلي از افراد حزب اللهي هستند 
ول��ي جرأت ابراز نظر و درگيري را نداش��تند. چون ضدانقلاب ها 
هم خيلي خشن بودند، حتي آدم كشي مي كردند و خيلي توهين 
مي كردند. گاهي در بحث به مقدسات توهين مي كردند كه اصلًا 

آدم پشيمان مي شد از حرف زدن.
  16 آذر چطور بود در سال 58؟

خبر خاصي نبود، چون ه��ر روز 16 آذر بود. هر روز آدم هاي 
ناشناخته اي در دانشگاه بودند و درگيري بود. آنقدر آنها كوتاه فکر 
و بي مطالعه بودند كه يک روز در دانش��کده يک اعلاميه اي روي 
ديوار زده بودند با امض��اي زنان دموكرات و در آن اعتراض كرده 
بودند كه چرا قانون اساس��ي حق طلاق را به مرد داده اس��ت. در 
حالي كه قانون اساس��ي قانون مادر اس��ت و دادن حق طلاق به 
زن يا مرد كار قانون اساسي نيست. من رفتم در انجمن اسلامي 
كه مطرح كنم اين اعلاميه و كاغذ را بکنيم كه مبادا باعث فريب 
بچه ها بشود، ديدم چند دختر و پسر كه هنوز هم از دوستان ما 
هستند نشسته اند و خودشان هم موافقند و دارند تدارک مي بينند 
كه روز راهپيمايي بروند و ش��ركت كنن��د. گفتم من آمده بودم 
اعت��راض كنم، گفتند: نه، چرا مي خواهند حق طلاق را به آقايان 
بدهند؟ نبايد اين طور باش��د. گفتم مسئله من اين است كه اين 
نکته اصلاً به قانون اساسي ربط ندارد. آنها قبول نکردند و من هم 
از دفتر آمدم بيرون. اين افرادي كه مي گويم ورودي هاي 56-57 
بودند يعني مثل من تازه وارد به دانشگاه نبودند ولي گرفتار يک جو 
سياسي شدند و تحت تأثير قرار گرفتند كه البته آخر هم نفهميدم 

آن راهپيمايي برگزار شد يا نه؟
  فعالیت شما به طور رسمي در انجمن اسلامي دانشكده 

حقوق از چه زماني شروع شد؟
در تابستان 59 كه در ارديبهشت همان سال دانشگاه ها تعطيل 
شده بود، مسئولين انجمن دانشکده كه ورودي هاي قبل از انقلاب 
بودند به من اطلاع دادند كه مرا به عنوان نماينده دانشکده حقوق 
به شوراي مركزي انجمن اسلامي دانشگاه فرستاده اند. البته من 
هيچ وقت عضو نشدم يعني اين طور كه بروم و ثبت نام كنم نبود. 
فعاليت من تا هفت تير 60 ادامه داشت. به خاطر جو مسمومي كه 
در انجمن مركزي ديده بودم و مخالفت هايي كه با شهيد بهشتي 
مي شد آمدم بيرون كه آن زمان يک مرثيه اي براي شهيد بهشتي 
نوشتم و در آن استعفاي خودم را اعلام كردم و عين اين جمله را 

در جمع حدوداً 20 نفره شان گفتم كه: اين بمب را در انجمن هاي 
اسلامي دانش��گاه آماده كردند و كلاهي فقط آن را منفجر كرد. 
يعني ش��ما فضاي مورد نظر آنها را عليه روحانيت و تشيع آماده 
كرديد كه اين كار انجام شد. فضاي انجمن اسلامي خيلي بد بود. 
من در انجمن دانشکده حقوق زياد كار نمي كردم. فعاليت مستقل 
مي كردم و آنها مرا مي ش��ناختند. چند بار هم كه با آنها برخورد 
داشتم فکرشان را نپسنديدم. يعني من ارتباط تشکيلاتي با انجمن 

دانشکده نداشتم.
  این فعالیت مستقل یعني چه؟

من وارد دانش��کده مي شدم و مي ديدم فدائيان خلق يا پيکار 
يا منافقين گروهي را جمع كرده و دارند سخنراني مي كنند و باز 
هم فضاي تبليغ عليه نظام را با عکس هاي مونتاژ شده و شايعات 
و دروغ رواج مي دهند وارد جمع آنها مي شدم و آن سخنران را به 
سؤال مي كشيدم و با سؤالات و استدلال هايي كه مي كردم مسئله 
باز و حل مي شد و جمع تقريباً متلاشي مي شد. در فضاي دانشگاه 
هم همين كار را مي كردم. يک بار جلوي در مس��جد دانش��گاه 
عده اي از ماركسيس��ت ها با آن تيپ و سبيل هاي مخصوصشان 
داشتند بحث مي كردند و عليه اسلام صحبت مي كردند؛ با همان 
روش و منطق و دانش از س��ن و سالش��ان هم مشخص بود كه 
دانشجو نيستند. همه هم ايستاده بودند ولي كسي بحث نمي كرد. 
معم��ولاً آن زمان از طرف موافقان اس��لام و انقلاب خانم ها جلو 
نمي آمدند كه بحث كنند ولي در گروه هاي محارب مبلغين زن 
وجود داش��ت. من رفتم از آن فرد دو، س��ه سؤال كردم كه يکي، 
دو تا را جواب داد و س��ؤالات بعدي را كه نتوانست جواب بدهد، 
رو كرد به جمعيت و گفت اين خانم همه جا در دانشگاه مي آيد و 
جمع ما را به هم مي ريزد. گفتم من چطور به هم مي ريزم؟ درگير 
كه نمي شوم، سؤال مي كنم و شما نمي توانيد جواب بدهيد و جو 
به هم مي ريزد. اين نوع فعاليت من بود، چون انجمن به اين شکل 

فعاليت نمي كرد.
  نقاط ضعف انجمن دانشگاه تهران در آن زمان چه بود؟

وقتي به من گفتند كه عضو شوراي انجمن دانشگاه هستي، من 
كه تا آن موقع اين جور جمع ها را نديده بودم فکر مي كردم اينجا 
ديگر يک جمع خالص است. اما زماني كه وارد شدم ديدم آنجا هم 
دست كمي از بيرون ندارد. اسمش انجمن اسلامي است و بچه ها 
همه مسلمان اند و از نظر اخلاقي چه خانم ها و آقايان خوب بودند 
ولي تفکر همان تيپ روشنفکرانه بود. اولين مسئله شان مخالفت با 
روحانيت اصيل بود. شهيد بهشتي را سرمايه دار مي خواندند. يادم 
هست يکي از افرادي كه زنداني سياسي قبل از انقلاب بود و سن 
بيش��تري نسبت به سايرين داش��ت و به همين دليل از او حرف 
شنوي داشتند و سمت رياست در انجمن را براي خود تخصيص 
داده بود، يکي از تندترين افراد در مخالفت با ش��هيد بهشتي بود 
كه بعدها فهميديم عضو سازمان مجاهدين انقلاب است. ديگران 
هم گرايش عجيبي به سازمان مجاهدين داشتند. چيزي كه من 
در آنجا ديدم علاقه به ش��خصيت كاريزماتيک امام بود نه اعتقاد 
به ايش��ان. ولايت فقيه كه اصلاً مورد قبول نبود و علاقه به امام 
بود. گرايشات سخت به مجاهدين انقلاب وجود داشت. به دليل 

زاويه اي كه با ديدگاه انقلاب داشتند وگرنه جاذبه اي نداشتند.
  س�ازمان مجاهدین در آن س�ال ها چن�د طیف بودند. 
ای�ن گرایش از همان ابتدا در انجمن وجود داش�ت یا پس 

از اختلافات سازمان پیدا شد؟
ن��ه آنچه در انجمن بود، همي��ن گرايش به تفکر بهزاد نبوي 
بود. يادم هس��ت براي رياست جمهوري شهيد رجايي، آن زمان 
انجمن ها چون خيلي به خودش��ان به��ا مي دادند و براي مطرح 
ك��ردن تحکيم وحدت در جامعه، اعلام كردند بين رجايي، بهزاد 
نبوي و پرورش يک نظرخواهي بشود كه تحکيم براساس نظراتي 
كه از تمام انجمن هاي اسلامي مي گيرد كانديد مورد نظر خود را 
اعلام كند. آن دو، س��ه نفري كه سن بالاتر بودند چند توهين به 
ش��هيد رجايي به دليل لياقت و شخصيت كردند و گفتند بهزاد 

نبوي. پرورش هم كه اصلاً قابل طرح نبود.
  آن زمان با خود نبوي هم ارتباط تشكیلاتي داشتند یا 
نه؟ چون الآن بین انجمن تهران و س�ازمان مجاهدین این 

ارتباط وجود دارد؟
بل��ه! آن يک��ي دو نفري ك��ه مي گويم خودش��ان را رئيس 
ك��رده بودند در حالي كه در قانون رئيس وجود نداش��ت ارتباط 

داشتند و خط مي دادند. خود تحکيم هم يک خط تندي داشت 
كه بعدها ديديم خط س��ازمان مجاهدين است. بسيار ضدحزب 
جمه��وري بودند. در صورتي ك��ه در آرش��يو روزنامه ها بگرديد 
اطلاعيه ه��اي راهپيمايي و س��اير مس��ائل را ح��زب جمهوري 
و س��ازمان مجاهدين انقلاب ب��ا هم صادر مي كردن��د، اما همه 
مي دانستند درون سازمان مجاهدين يک گرايش تند و خطرناكي 
هست كه همان گرايش��ي بود كه در انجمن پياده مي شد. يادم 
هس��ت يکبار گفتند كه براي ارتباط با احزاب بيرون از دانشگاه 
 اق��دام كنيم و قرار ش��د براي ه��ر حزب يا س��ازمان يک گروه 
2 نفره بروند. من و آقاي حسن امامي كه الآن معاون وزير بهداشت 
هستند قرار شد با سازمان مجاهدين ارتباط بگيريم. مي دانستند 
كه من به آنها گرايش ندارم. حدس مي زنم كه مي خواس��تند مرا 
ارش��اد كنند كه من خودم با آنها صحبت كنم و از اين حرف ها. 
خيلي جالب است به نظر من اين سازمان همان زمان يک سازماني 
مث��ل مجاهدين خلق بود. چون در جايي مثل پاركينگ اجناس 
اسقاطي با ما قرار مي گذاشتند و من واقعاً مي ترسيدم. هر بار دم در 
مي ايستادم آقاي امامي بيايد و با هم برويم داخل. در وسط فضاي 
آنجا صندلي مي گذاش��تند و يک فردي با اسم مستعار مصطفي 
مي آمد با موهاي مدل آن زمان وز كرده و صحبت مي كرد. و من 
نمي دانم چرا هميشه از نوع اين ارتباط وحشت سياسي داشتم با 
اينکه من آدم خيلي جسور و گستاخي بودم. اين فرد يک كلمه 
از مسائل سازمان هم حرف نمي زد. در حالي كه مأموريت ما اين 
بود كه برويم از اين ها خط مش��ي و رهنمود بگيريم. فقط با يک 
قيافه به تعبير من وحش��تناكي مي نشس��ت و سعي داشت ما را 
تخليه بکند. 2 نفر هم براي حزب جمهوري فرستاده بودند ولي 
در جلساتي كه براي گزارش هفتگي داشتيم كاملاً معلوم بود كه 
از آنها نظر نمي خواهند و فقط حرف هاي ما با برادر مصطفي مهم 
بود. خب از همان اول براي آدمي مثل من معلوم بود كه اين ها يک 
سازمان معمولي كه مي خواهد در راستاي نظام كار بکند، نيستند. 
چون اين چه طرز برخوردي است؟ ما كه انجمن اسلامي بوديم 
و آنها هم كه يک گروه مشخص و قانوني بودند! يعني تفکر غالب 
چنين تفکري بود. در بحث هايي كه آن زمان در انجمن راجع به 
ولايت فقيه داش��تيم، تندي هاي مخالفت آن طرف و تندي هاي 
دفاع امثال من، مثل بحث هايي اس��ت كه از زمان خاتمي به بعد 
در روزنامه ها نوشتند. يعني آن زمان كه مردم با اعتقاد به ولايت 
فقيه در خيابان ها ش��عار مي دادند و فداكاري مي كردند. فضا در 
انجمن اسلامي وابسته به تحکيم وحدت اين گونه بود. من بارها 
گفت��ه ام كه برخي آقايان بودند كه مي آمدند به من مي گفتند ما 
حرف هاي تو را قبول داريم ولي خودمان نمي توانيم اين طور بحث 
بکنيم، البته نادر بودند يا مثلاً در برخي رأي گيري ها پيش مي آمد 
كه نظر من رأي مي آورد، ولي در فضاي رسمي و مستقيم انجمن 
جرأت ابراز نظر نداشتند. نکته مهم اين است كه افرادي كه خط 
مي دادند و وابس��ته به همين تفکر منحرف و التقاطي مجاهدين 
انق��لاب بودند چنان خش��ن و ديکتاتورانه نظراتش��ان را مطرح 
مي كردند كه بچه هاي تازه وارد جرأت نمي كردند اگر نظر مخالفي 

دارند آن را ابراز كنند.
  به نظر شما مي توان گفت خطي كه انجمن تهران داشته 

با یک واسطه به تفكر اصلي نهضت آزادي مي رسد؟
بل��ه! همان آقايي كه مي گويم مديريت اصلي را خودس��رانه 
ب��ه عهده گرفت��ه بود. مباح��ث و ديدگاه هاي نهض��ت آزادي را 
مطرح مي ك��رد. البته ارتباط با امريکا را نه! چون به هر حال جو 
دانشجويي خيلي مخالف اين قضيه بود. ولي هر كس كه سياسي 
بود مي دانس��ت كه 1( خط باند منتظري و مهدي هاش��مي كه 
م��ن مي ديدم آقايي را كه از بچه هاي انجمن بود مي آمد با تلفن 
انجمن زنگ مي زد به قم و از هادي هاش��مي خط مي گرفت او با 
آقا هادي! آقا هادي! گفتن و طرح پرس��ش و درخواست جواب از 
دفتر منتظري و داماد او هادي هاشمي خط مي گرفت 2( گرايش 
به نهضت آزادي در تفکر و بعد فرهنگي، نه ارتباط با امريکا چون 

امام بشدت مخالفت مي كردند.
  نظ�ر و تحلیلي وج�ود دارد كه معتقد اس�ت تحول و 
دگردیس�ي انجمن تهران از دهه 70 ش�كل گرفته و آغاز 
شده است. پس به نظر شما مي توان گفت این حرف اشتباه 
است و انحراف فعلي انجمن تهران ریشه در انحرافات آن 
زمان مثل ارتباط با خط فكري مهدي هاشمي و وابستگي 

اطلاعیه هاي 
راهپیمایي و 
سایر مسائل را 
حزب جمهوري 
و سازمان 
مجاهدین 
انقلاب با هم 
صادر مي كردند، 
اما همه 
مي دانستند 
درون سازمان 
مجاهدین یك 
گرایش تند 
و خطرناكي 
هست كه همان 
گرایشي بود كه 
در انجمن پیاده 
مي شد

فصل اول انقلاب اول
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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فكري به نهضت آزادي دارد؟
من به عنوان كس��ي كه از تابس��تان 59 فعال و ناظر بوده ام 
و درون اين تش��کيلات بوده ام و عضو ش��وراي مركزي بوده ام )و 
س��ال 65-66 فارغ التحصيل شده ام(، هيچ دگرديسي نمي بينم، 
آنچه امروز مي بينم همان اس��ت كه سال 59 ديده ام. تنها تفاوت 
اين بود كه آن زمان اخلاق خيلي رعايت مي ش��د و بعدها ديگر 

رعايت نشد!
  به طور مصداقي بیان كنید.

در ارتباط دختران و پس��ران آن زمان ضوابط اس��لامي اجرا 
مي شد. حجاب خيلي كامل بود و هم دختران و هم پسران رعايت 

مي كردند.
  گفتید زماني كه وارد ش�دید، بچه هاي انجمن حجاب 

خوبي نداشتند؟
آن متعل��ق به زمان قبل از انقلاب فرهنگي اس��ت. و مربوط 
به يکي دو نفر بود، آن هم انجمن دانش��کده، نه دانشگاه! خلاصه 
اين كه با اين كه همين تفکر ضدولايت فقيه را داش��تند ولي از 
نظر اخلاقي خيلي خوب ب��ود. همين آقاي صفاريان كه در نظر 
به تس��اوي زن و مرد معتقد بودند اصرار داشتند در جلساتي كه 
شب ها و ديروقت تشکيل مي شود خانم ها نيايند بهتر است. چون 
براي برگشتن مشکل است. حتي يک بار شنيدم كه چون نسبتاً 
سن بالايي داشتند دخترهاي خوابگاهي را كه در جلسه شركت 
داشته اند، يعني تعهد اخلاقي داشتند به خوابگاه رسانده اند. يعني 
تفاوتشان همين است و نقطه امتياز آن زمان همين نکته بود ولي 
تفکر امروزشان ادامه تفکر قبلي است و هيچ دگرديسي نمي بينيم. 
در سال هاي بعد هم كه من دانشجو نبودم ... و ما مي ديديم كه در 
كارهاي دانشگاه همان تفکر حاكم است يا مثلاً در انتخابات دور 
چهارم مجلس كه پس از رحلت امام بود تحکيم وحدت و سازمان 
مجاهدين در اطلاعيه اي درخواست ناظر بين المللي كردند. اين 
ديگر فاجعه بود. اطلاعيه دادند كه مثلاً ما چون مجريان انتخابات 
را صالح نمي دانيم يا به سلامت انتخابات اعتماد نداريم درخواست 
ناظر بين المللي داريم. طبق معمول اين ها هميشه براي اين كه 
زودتر از شکستشان پيشگيري كنند اين حرف را زدند. اين براي 
ما فاجعه بود كه بيگانه پرستي ش��ان آنقدر است كه مي خواهند 
مملکت را دس��ت ناظران امريکايي بدهند. براي آدمي مثل من 

هيچ تغييري در تفکر اين گروه ها ايجاد نشده است.
  یكي از مهمترین اتفاقات سال 59، واقعه 14 اسفند بود. 
راجع به آن برهه زماني در آن روز اگر مطلبي دارید، بیان 

كنید.
پيش از پاس��خ بايد ديد فضاي دانشگاهي و دانشجويي چه 
نس��بتي با انقلاب و اسلام داشت؟ زيرا اگر يکي از دانشجويان در 
تظاهرات مردمي در دفاع از انقلاب ش��ركت مي كرد، مورد توبيخ 
و طرد قرار مي گرفت. يعني فضا اينطوري بود. مثلاً اگر قضيه 14 
اسفند پيش مي آيد و يک دانشجوي حزب اللهي بين مردم بوده 
كه رفته اند در دفاع از اسلام و عليه بني صدر شعار داده اند، او در 
انجمن طرد و توبيخ و بايکوت مي شد انگار كه كار بدي كرده است. 
من يادم نيست يکبار بچه هاي انجمن در درگيري با گروهک ها و 
آن فداكاري هاي مردم و تظاهراتي كه براي انقلاب و اسلام كردند، 
ش��ركت كنند. و اگر همچنين امري واقع شده، هيچ گونه بروزي 
نداش��ته، يعني فضا اجازه بروز نمي داده است. خود من به عنوان 
يک مس��لمان و نه يک دانش��جو كه روز 14 اسفند رفتم از قبل 
از ش��روع برنامه تا آخرين لحظات درگيري حضور داشتم. وقتي 
در اولين جلس��ه انجمن بعد از 14 اسفند شركت كردم و گفتم 
كه در واقعه آن روز بودم. نمي دانم احترامم را داشتند يا جرأت و 
جسارتم به آنها اجازه نداد كه توبيخم كنند ولي مسئولان چنان 
با شرمندگي گوش مي دادند و سرشان پائين بود كه ديگر كسي 
جرأت نکند در اين كارها شركت كند.به اين معنا كه نه تنها افتخار 
نب��ود كه براي نظام و انقلاب بروي با گروه محارب مقابله بکني، 
بلکه شرمندگي داشت. آدمي مثل من جرأت مي كرد كه برود و 
فضا را بشکند ولي بقيه اصلاً اين طور نبودند. قانون نانوشته بود كه 

همراهي دانشجويان عضو تحکيم وحدت با انقلاب ممنوع!
  پ�س الآن وضعیت خیلي بهتر اس�ت! به هرحال یک 

بسیج دانشجویي وجود دارد!
بله. من الآن فضا را از اين طرف خيلي بهتر مي بينم. هرچند 
كه باز هم بسيج دانشجويي و بچه حزب اللهي را نسبت به بيرون 

دانش��گاه كم كارتر مي بينم. ولي نسبت به آن زمان خيلي بهتر 
است. يعني وقتي مقام معظم رهبري مي روند دانشگاه و آنجور با 
افتخار از ايش��ان استقبال مي شود. اين با شرمندگي آن زمان كه 
ش��ما بروي در دفاع از نظام اسلامي در مبارزه با دشمن برخورد 
بکني قابل مقايسه نيست. يا مثلاً روز 30 خرداد 60 كه درگيري 
عظي��م منافقين با مردم بود، م��ا در دفتر انجمن بوديم. در ضلع 
ش��مال غربي ميدان انقلاب ساختمان جهاد بود. يک نفر آمد و 
خبر داد كه شهر شلوغ اس��ت و منافقين ريخته اند بيرون. خب 
جلس��ه تعطيل شد و من طبق معمول جدا شدم و رفتم. بعضي 
از بچه حزب اللهي ها را ديدم كه آمدند. ازجمله دكتر الهام كه آن 
زمان نماينده رش��ته حقوق بودند و من نماينده علوم سياسي يا 
آقاي احتش��امي ولي ديدم آقايان كه گرايش چپ داشتند بالاي 
پل ايس��تاده بودند و به مردم ن��گاه مي كنند و پوزخند مي زنند. 
اتفاقاً جالب است كه خانم يکي از آنها كه همراه من بود با تأسف 
گف��ت: رجبي ببين! او آقاي ماس��ت ولي چون قبول ندارد ببين 
چه ج��وري دارد پوزخند مي زند. اين خانم خودش هم چپ بود 
ولي نه در آن حد كه الآن كه منافقين ريخته اند و دارند كش��تار 
مي كنند باهاشان مقابله نکنند. اين فضا بود. در 14 اسفند هم از 
آنها حضوري نديديم. در تظاهرات هم مي ديديم كه افراد شاخص 
انجمن كنار خيابان بين تماشاچي ها ايستاده بودند. يعني همراهي 
با اين جمعيت انقلاب نمي كردند. اينها را من واقعاً به چشم خودم 
ديده ام كه مربوط به س��ال هاي 60 و 59 است. من وقتي پس از 
فاجعه 7 تير آن مرثيه را خواندم. كه س��ال بعد در سالگرد 7 تير 
روزنامه جمهوري با سانسور قسمت هايي كه در آن خيلي از شهيد 
بهش��تي دفاع كرده بودم چاپ كرد. قبل از ش��روع جلسه ما در 
نمازخانه با خواهران بوديم. همان خانمي كه مي گفتم شوهرش 
چپ بود از كساني بودند كه خيلي عليه حزب جمهوري و شهيد 

بهشتي بودند.
اين ه��ا با ش��اكله روحانيت مخال��ف بودند چ��ون در حزب 
جمهوري هم روحانيت وجود داشت مخالفت مي كردند. آن خانم 
ب��ا گريه به من گفت: به محض اين كه اعلام ش��د حزب منفجر 
شده، من گفتم خوش به حال خانم رجبي كه اينقدر از بهشتي 
دفاع كرد و ما چه چيزهايي كه به بهشتي نگفتيم. وقتي هم وارد 
جلسه كه تقريباً 20 نفر بودند، شديم. فضاي جلسه فضاي ماتم 
بود. يعني آدم در بچه هاي كم سن اظهار ندامت مي ديد كه فريب 
خورده بودند و عليه روحانيت و ش��هيد بهشتي حرف زده بودند. 
انگار كمي طلبکاري هم در برخي رؤسا بود كه من با مرثيه اي كه 

خواندم اين فضا را شکستم.
  محتواي متن شما چه بود؟

يک قطعه ادبي بود كه ش��خصيت شهيدبهشتي و جايگاه او 
در انق��لاب را توصيف كرده بود. فض��ا اين طور بود و من اميدوار 
بودم اين ضربه كه واقعاً جامعه را عوض و خيلي ها را پشيمان كرد 
اينها را هم پشيمان كند. حالا درست است كه ديگر در جلسات 
نرفتم ولي مرتبط بودم و ديدم كه نه، هيچ پشيماني ندارند. اسم 
عوض ش��د. ولي تفکر همان تفکر ضديت با روحانيت اصيل. اما 
شخصيت هاي اصيل نه! آقاي هاشمي رفسنجاني هم براي اينها 
بس��يار مورد احترام بود. ولي آقا خصوص��اً نه، ضديت خاصي با 
ايشان داشتند. اين را من بارها گفته ام و همسرم هم گفته است. 
عليه من اعتراضي كه كردند گفتند رجبي پيش داوري مي كند تا 
ما مي گويي��م »خ«، فکر مي كند مي خواهيم بگوييم خامنه اي و 
اعتراض كنيم. در صورتي كه واقعاً اينطور نبود. فحاشي مي كردند، 

استدلال هاي پوچ مي كردند و رد مي كردند.
  این درست اس�ت كه آقاي الهام به خاطر طرفداري از 
شهید بهش�تي و حزب جمهوري ش�لاق هم مي خورند؟ 

درسته؟
بله! آقاي الهام و تعدادي از دانشجويان عضو حزب جمهوري 
بودند و برخلاف من جلس��ات حزب را ش��ركت مي كردند. البته 
من در يکي از جلس��ات دانشجويي حزب در 12 رجب به عنوان 
مهمان سخنراني كرده ام. بچه هاي طرفدار سازمان مجاهدين در 
دانشگاه هم اين را مي دانستند و يک حساسيت عجيبي داشتند. 
كلاً به كساني كه روحانيت را قبول داشتند اين حساسيت وجود 
داشت. بزرگترين انگ شان هم انجمن حجتيه بود، مثل امروز! به 
محض اين كه ش��ما اسم روحانيت مي آوردي و خلاف آنها حرف 
مي زدي فوراً مي گفتند فلاني انجمن حجتيه اي است. يادم هست 

يکي از كس��اني كه حالا خط عوض كرده اند و در جناح راس��ت 
هستند ظاهراً جلسه اي داش��ته اند كه در آن قرار گذاشته بودند 
كه رجبي را افش��ا كنيم كه مثلاً حجتيه اي است يا عضو حزب 
جمهوري. اينها آمدند گفتند امروز بنابراين ش��ده هر كس بيان 
كند عضو چه حزب و گروهي است. بعد كه ديدند همه ساكت اند 
يکي از آنها گفت مثلاً من فلاني از فلان دانش��کده هستم. عضو 
س��ازمان مجاهدين انقلاب. مثلاً ايش��ان هم خواهر رجبي عضو 
حزب جمهوري يا انجمن حجتيه. گفتم خيالتان را راحت كنم من 
روحانيون وارسته حزب جمهوري را قبول دارم ولي خود حزب را 
قبول ندارم و نه در عمرم انجمن حجتيه را ديده ام. يعني اين تفکر 
و فضايي كه در واقع يک ديکتاتوري محض بود و تفتيش عقايد 
را به وجود مي آوردند كه كسي نتواند حرفي بزند. آقاي الهام هم 
عقيده شان را بروز مي دادند. اينها يک قانوني گذاشتند كه هركسي 
در جلسات تأخير داشته باشد شلاق مي خورد. ابتدا جريمه مالي 
بود و بعداً اين قانون را گذاشتند. من اصلاً از نفس عمل خيلي بدم 
آمد. همين هايي كه الآن اينقدر ضد خشونت هستند فکر كنيد 
دوستش را شلاق بزند. برخي ها مخالفت كردند ولي مخالفتشان 
به جايي نرسيد. من خودم عمدي تأخير كردم. حاضر نشدم شلاق 
بخ��ورم و گفتم روش تان را قبول ندارم و جريمه مالي هم ندادم، 
زي��را تأخير را بنا بر عقيده اي اع��لام كردم كه خلاف آن قرار بود 
در آن جلسه تصميم گيري شود. گفتند اين كارت شرعاً مشکل 
دارد. من گفتم: كار ش��ما شرعاً مشکل دارد. آقاي الهام آن زمان 
در دادستاني شاغل بودند و دير مي رسيدند. مي ديديم بعضي افراد 
كه دير مي رسند مورد چشم پوشي قرار مي گرفتند. ولي من خودم 
بارها ديدم كه آقاي الهام را وسط سالن نگه داشتند و با كمربند 
به كف دستشان مي زدند. يادم هست چهره آن آقايي كه مي زد را 

نگاه كردم با تمام وجود ضربه مي زد.
  یعني تأخیر بهانه بود؟

فکر مي كنم اين طور بود، چ��ون با افراد ديگر نديدم چنين 
برخوردي بشود. ولي يکي دو بار ايشان را ديدم كه همان كساني 
كه در بحث تفکر در انجمن با ما اختلاف داشتند مسئول اجراي 

اين شلاق زدن ها بودند.
  امثال تفكر شما و آقاي الهام چند نفر دیگر در شوراي 

مركزي بودند؟
كسي كه بخواهد رسماً بروز بدهد نبود. ولي كساني كه مي آمدند 
به ما مي گفتند 2-3 نفر ديگر بودند، يعني مثلاً از 20 نفر، يک چهارم 
ما بوديم. حالا بگويم كه اينها چقدر تحمل مخالف دارند و دموكراسي 
را قبول دارند. قرار شد در شوراي مركزي 3 نفر براي شوراي تحليل 
سياسي انتخاب شوند. افراد از خودمان معرفي مي شدند. من و آقاي 
اله��ام هم كانديد ش��ديم. رأي گرفتند و همان كس��اني كه جرأت 
نمي كردن��د حرف بزنند به ما رأي دادند و م��ن و آقاي الهام و يک 
نفر از طيف آنها انتخاب شدند. آن آقايي كه خودش را رئيس انجمن 
كرده بود گفت دوباره بايد رأي گيري بشود و گفت شما مي دانيد به 
چه كس��ي رأي داديد و او چه خط فکري اي دارد؟ يعني در جلسه 
خودش��ان هم رأي را قبول نداشتند وقتي بچه ها ايستادگي كردند 

گفت شما نفهميديد به چه كساني رأي داديد!
فضا اين بود. تجربه اي كه من داش��تم و آنچه ديدم اين است 
ك��ه اين تش��کل هاي دانش��جويي از روز اول كه م��ا ديديم ابزار 
دس��ت گروههاي بيروني بوده اند. يعني هي��چ وقت من نديده ام 
كه تشکل هاي دانشجويي مستقل باشند. هميشه وابسته به افکار 
منح��رف بودند. يک دوره ديگر دوباره من را به ش��وراي انجمن، 
فرس��تادند. جالب اس��ت همان زمان كه ما بوديم شورا كاري به 
نمايندگان منتخب دانشکده ها نداش��ت. آن فردي كه به عنوان 
نماينده انتخاب مي شد در اولين جلسه مي آمد و معرفي مي شد. 
دفعه دوم كه من رفتم در شورا كسي از افراد سابق نبود. مسئول 
وقت انجمن دانش��گاه گفت: ش��ما از طرف م��ا تأييد صلاحيت 
نش��ده ايد و حق نداريد بياييد. گفتم: تأييد صلاحيت چيس��ت؟ 
گفتند نمي ش��ود هر دانشکده اي نماينده اش را بفرستد بايد او را 
به ما معرفي كند تا تأييد صلاحيت بش��ود. من آمدم بيرون و در 
راهرو به آق��اي روح الاميني گفتم واقعاً چنين قانوني در انجمن 
هس��ت؟ گفتند نه!گفتم پس چرا آنجا كه مطرح شد شما حرفي 
نزديد؟ با خنده گفتند؛ شما خانم رجبي هستيد و استثنا هستيد. 
من ديدم فضا بدتر از گذشته شده است ولي اين طيف چپ يک 
مطالبات عدالتخواهانه و ضدسرمايه داري را مطرح مي كرد. در اين 
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زمان مثلاً ثروت اندوزي برخي از شخصيت هاي نظام 
هميشه مورد اعتراض اينها بود. بحث دانشگاه آزاد و 
رابطه با امريکا هم توس��ط چپ ها مطرح مي شد كه 
مورد قبول ما هم بود. خودشان مي گفتند رجبي در 
بس��ياري از مس��ائل با ما همراه است. پس از اين كه 
من را در انجمن نپذيرفتند ارتباط آنچناني نداشتم تا 
آن كه سال 64 براي شوراي انجمن دانشکده حقوق 
كه آن زمان كاملاً دست چپ ها بود رأي گيري شد و 
من كانديد ش��دم ولي دختراني كه در طيف فکري 
هم بوديم اما با ديدگاه هاي من بر سر برخي مسائل 
مثل شريعتي اختلاف داشتند رفته بودند و از خانم ها 
خواه��ش كرده بودندكه كلاً به م��ن رأي ندهند. به 
عن��وان عضو علي البدل ش��وراي مركزي دانش��کده 

انتخاب ش��دم. آن زمان ديدم كه اكثريت اينها وابس��ته به طيف 
مهدي هاش��مي هس��تند. آن ماجرايي كه در دانشکده به وجود 
آمد كه باند مهدي هاش��مي آمدند در دانشگاه و با آقاي اصلاني 
درگير شدند آن زمان سال 59 آنها هيچ حيثيتي براي مرجعيت 
قائل نبودند.از آيت الله گلپايگاني در انجمن دانشگاه با توهين اسم 
مي بردندكه بعد از چندبار دفاع من مجبور به عقب نشيني شدند. 
يعني مي خواهم بگويم اينها به بهانه شريعتمداري به اركان حمله 
مي كردند. س��ال 64-65 كه آمدم در شوراي دانشکده ديدم آن 
خط فکري خيلي پررنگ تر شده و آشکارتر از باند مهدي هاشمي 
دفاع مي كنند. پس از تهاجم باند مهدي هاشمي به دانشکده تحت 
عنوان برپايي س��مينار نفت در شوراي انجمن بحث پرتشنجي 
برپا ش��د. در همين بحث چند نفر از آقايان اينها داد مي زدندكه 
به مرجعيت و به آيت الله منتظري اهانت ش��ده است. ما براساس 
تصميم قبلي قرار بود اسم منتظري را مطرح نکنيم تا بهانه بيشتر 
به دس��ت چپ ها داده نشود. من گفتم مسئله منتظري نيست، 
مهدي هاش��مي است. ديدم كه دست بردار نيستند و مدام تکرار 
مي كنند به مرجعيت اهانت شده است، يعني به آقاي منتظري. 
آخ��رش من كوبيدم روي ميز و گفتم همان منتظري كه ش��ما 
مي گويد مرجع است، خودش هم حامي آدمکش است و دستور 
قتل شمس آبادي زير چتر او صادر شده. آنها ديگر ساكت شدند. 
اما گفتند قائم مقام رهبري است گفتم بزودي معلوم مي شود او چه 
قائم مقامي براي رهبري است. يعني خط و تفکر همين بوده است 

ولي آدم ها عوض مي شدند.
  ماجراي محروم شدن چه بود؟

مجموعه هايي مثل تحکيم وحدت واقعاً در همه زمينه هاي 
دانش��گاه ديکتاتور بودند و فقط يک تشکل نبودند كه بروند كار 
سياس��ي- فرهنگي كنند. استاد را اخراج مي كردند ولي استادي 
را كه خودشان مي خواستند شد الزاماً كسي كه ضدنظام بود. من 
يک بار س��ال 64-65 رفتم پيش آق��اي رحيم صالحي كه چپ 
بودند در جهاد ولي ما فکر مي كرديم نس��بت به نظام دردمندي 
دارند. ش��روع كردم به صحبت راجع به وضع اس��اتيد دانشکده 
حقوق و گرايش��ات ضدانقلابي شان صحبت كردم. ايشان گفتند 
مگر ش��ما و آقاي اصلاني و آقاي الهام آنجا نيس��تيد. گفتم چرا 
ولي كار دس��ت ما نيست كار دست چپ ها است. يعني همين ها 
كه الآن مي گويند قيم مأبانه برخورد نکنيد، آن زمان همه كارها 
دستش��ان بود. خودشان تأييد و رد صلاحيت مي كردند و استاد 
مي آوردند. سال 65فارغ التحصيل شدم در مدتي كه اهواز بوديم 
در سال 67 كنکور ارشد دادم. شنيدم براي تحقيق پيش آشنايان 
رفته بودند. بعدكه اسامي اعلام شد ديدم اسم من نيست. آن زمان 
هم آقاي ش��کوري راد و طيفش��ان همه كاره بودند. با آقاي دكتر 
داوري كه در شوراي عالي انقلاب فرهنگي بودند صحبت كردم و 
ايشان بعد از پيگيري به من گفتند شما با آنها درگيري سياسي 
داشتيد؟ گفتم بله، گفتند احتمالاً به همين خاطر ردتان كرده اند. 
بعد خودش��ان خاطره اي از دخترش��ان گفتند كه در دانش��کده 
الهيات جناح چپ ردش��ان كرده اند. م��ن رفتم خدمت نماينده 
رهبري در دانشگاه، تا موضوع را گفتم، گفتند تو را بچه هاي چپ 
رد كرده اند. ايش��ان گفتند م��ن رفته ام پيش آنها و گفتم رجبي 
خودش گزينش دانش��گاه و موردمشورت است. در آن نامه اي كه 
براي ميرحسين موسوي )در زمان انتخابات 88( نوشتم گفتم تو 
ديگر نگو س��تاره دار. اين كار در زمان تو باب ش��د و جالب است 
كه نه كمونيست ها محروم مي شدند و نه بدحجابها. آن زمان آنها 

قبول شدند ولي من ستاره دار شدم. يعني اين ها همواره آلت دست 
نيروهاي سياسي بيرون هستند.

  درصحبت هایتان اشاره كردید كه به اهواز رفته بودید. 
آن زمان دیگر با دانشگاه مرتبط نبودید؟

نخير، درسم تمام شده بود و دكتر الهام هم كارشناسي ارشد 
مي خواند ولي در جنگ بسيجي بود و من هم با ايشان بودم.

  پس بحثي كه راجع به مافیاي اس�اتید وجود دارد آن 
زمان هم بود و به نظر شما ادامه آن زمان است؟

بل��ه، باندي در دانش��کده به وجود آمد ك��ه بتدريج در علوم 
سياسي و حقوق افرادي وارد شدند و الآن فضا را در اختيار دارند 
و همان نظارت استصوابي را اينجا اعمال مي كردند. يعني هستند 
افرادي كه همه شرايط علمي استاد شدن را دارند ولي به سختي 
مي توانند از فيلتر آنها رد شوند. در يک مقطع برخي مسئولين به 
بهان��ه زياد بودن درس ها، دروس اس��لامي مثل معارف را حذف 
كردند. فکر مي كنم اگر دانشکده به همان سبک طاغوتي و قبل 
باقي مي ماند بهتر بود، چون مشخص بود كه چه افراد طاغوتي و 
سلطنت طلب و كمونيستند و چه كساني مسلمانند. اما الآن يک 

التقاط پنهان و مافيايي به وجود آمده است.
  قضیه درگیري شما با حمید انصاري در دانشكده حقوق 

چیست؟
ايش��ان با م��ا ورودي 58 بود. يادم نمي رود تيپي كه ايش��ان 
مي زد تک بود. يعني بين همه دانش��کده نحوه پوش��ش و موي 
ايش��ان از كمونيست ها و مجاهدين خلق هم متفاوت تر بود. يکي 
دو بار سركلاس مباني علم سياست دكتر ابوالحمد بلند شد و عليه 
روحانيون حزب جمهوري و شخص شهيد بهشتي صحبت كرد. در 
آن فضايي كه كمونيست و منافقين بودند چنين صحبتي كرد. من 
فکر كردم كمونيست است. يک بار ديگر دكتر ابوالحمد گفت بياييد 
ثبت نام كنيد و كنفرانس بدهيد. آقاي احمد جهان بزرگي كه الآن 
روحاني هس��تند راجع به ريشه شناسي يهود صحبت كرد كه در 
بحث اش ريشه هاي يهودي بودن لنين و تروتسکي را مطرح كرد 
كه مورد اعتراض شديد كمونيست ها قرار گرفت.  يک كمونيست 
به نام پروين موسوي بود كه زنداني قبل انقلاب بود، عليه حجاب و 
حقوق زن در اسلام صحبت كرد. به اسلام و قرآن فحاشي كرد و به 
شهيد مطهري توهين كرد. در اين فضا آقاي حميد انصاري گفت: 
من مي خواهم هفته بعد علي��ه حزب جمهوري كنفرانس بدهم. 
دكتر ابوالحمد گفت منابع ات چيست؟ آقاي انصاري گفت: روزنامه 
انقلاب اسلامي كه آقاي ابوالحمد گفت من روزنامه را قبول ندارم. 
من منبع علمي مي خواهم. خب ما فکر مي كرديم ايشان كمونيست 
اس��ت يا از التقاطي ها. يک بار فقط بلند شد از اسلام دفاع كرد و 
گفتيم پس حتماً از منافقين اس��ت، چون آنها آن زمان از اسلام 
حرف مي زدند. يک بار در س��الن دانش��کده يک رفتاري از ايشان 
ديدم كه به نظرم با شأن دانشجويي مغاير بود. صدايش كردم و به 
او گفتم من تو را نمي شناسم. با آن حرف هايي كه راجع به بهشتي 
و حزب جمهوري مي زدي، گفتم حتماً از كمونيست ها هستي، آن 
روز كه ديدم از اسلام دفاع كردي فکر كردم از منافقين هستي. ولي 
امروز كه اين رفتار را از تو ديدم و اين طرز پوشش ات را مي بينم، 
فکر مي كنم نه كمونيستي نه منافق. دانشجو نيستي و جالب است 

كه ايشان بعد از انقلاب فرهنگي در دانشگاه ديده نشد. 
  افرادي از این دست را باز هم به یاد دارید؟

شخص ديگري كه الان مدير مسئول يک روزنامه اصلاح طلب 
اس��ت با شلوار كردي مي آمد دانش��گاه و ما فکر مي كرديم كرد 
هست و هميشه هم در گروه هاي مخالف نظام بود مثلاً هميشه 

در دفتر انجمن اسلامي دانشجويان مسلمان )متعلق به 
مجاهدي��ن خلق( بود. يک بار هم در دفتر ما آمده بود 
ك��ه من به خانم هاي انجمن گفتم اين آقاي كرد كه با 
ما نيس��ت، چرا آمده اينجا؟ گفتند ايشان كرد نيست 
چون آن زمان بعضي كردها براي ترويج قوم گرايي شلوار 
كردي مي پوشيدند، يکبار ديدم كه كردها براي مطرح 

كردن خود شلوار كردي به پا كرده بودند.
  آقاي الهام چه زماني فارغ التحصیل شدند؟

ايش��ان كارشناسي را سه س��ال و نيمه خواندند و 
كارشناسي ارشد را در تربيت مدرس خواندند كه همان 
جا هم جناح چپ اذيت شان كردند و برخورد خطي با 
ايشان كردند، اينها همه جا قيم مآبانه و ديکتاتورانه و 
با فيلتر گذاش��تن رفتار مي كردند و جز به هم طيفان 

خودشان اجازه نمي دادند.
  ش�ما در اول انق�لاب به كمونیس�ت ها س�نگ پرتاب 

مي كردید؟
در انجمن دانشگاه كه بوديم مي خواستند اساسنامه يا مرامنامه 
بنويسند كه بندبندش را تنظيم مي كردند. در آن نوشته بودند ما 
به عنوان »دانشجويان مسلمان«، من اصرار كردم اين كلمه جابه جا 
شود و بشود »مسلمان دانشجو«. آنها مي گفتند چه فرقي مي كند. 
گفتم اصالت با مسلماني است نه با دانشجو بودن. يادم هست يک 
بار در انجمن اس��لامي دانشکده يکي از خانم ها بلند شد و گفت 
خانم رجبي در بيان سابقه خود مي گويد من در تظاهرات جبهه 
دموكراتيک با آنها مقابله كردم، با گروه هاي كمونيس��ت مبارزه 
مي كردم و امثالهم. گفتم بله، من مي رفتم و افتخار هم مي كنم. 
يعني اين اقدامات از طرف انجمن مورد استقبال قرار نمي گرفت. 
من افتخار مي كنم در تظاهرات زنان سلطنت طلب كه در روزهاي 
اول انقلاب بود و در آن شعار مي دادند كه ما حجاب نمي خواهيم 
ج��زو حزب اللهي هايي ب��ودم كه از آنها س��نگ مي خورديم و با 
آنها مقابله مي كرديم. در قضي��ه انقلاب فرهنگي در خيابان 16 
آذر تظاهرات ش��د و دختران و پس��ران كمونيس��ت جيب ها و 
كيف هايش��ان پر از سنگ بود، چاقو داشتند و حتي در پشت بام 
دانشکده حقوق تيربار گذاش��ته بودند. يک گروه شعار مي دادند 
»اسلام نابود است« و ما حزب اللهي ها شعار مي داديم »كمونيسم 
نابود است، اسلام پيروز است«. ناگهان من برگشتم ديدم در ميان 
محاربين تنها مانده ام و تکي شعار مي دهم. در 25 و 30 خرداد هم 
من در بين امت حزب الله و نه دانشجويان حضور داشتم و همان 
طور كه آنها در برابر تيغ موكت بري و اس��لحه سرد و گرم سنگ 
پرتاب مي كردند من هم همين كار را مي كردم. يک كنفرانس��ي 
من س��ر كلاس تاريخ تحولات در س��ال 62 دادم و استادمان آن 
قدر بي سواد بود كه صمصام السلطنه را صمام السلطنه مي خواند 
و آن ق��در ضد امام و انقلاب بود كه جمال امامي را كه خائن بود 
شيخ جمال امامي مي خواند و يا آشکارا گفت مدرس مشهور بود 
كه جاسوس آلمان هاست. بدون توضيح و رد آن! يا سر كلاس از 
مصدق دفاع كرد و آيت الله كاشاني را وابسته به انگلستان معرفي 
كرد كه من با توضيح جواب او را دادم.  جلس��ه بعد نمي دانست 
من سر كلاس نشسته ام. گفت هفته قبل يک خانمي آمد صحبت 
كرد. ش��ما دانشجو هستيد، بي سواديد، نمي فهميد. ما استاديم، 
باس��واديم، ما بايد حرف بزنيم و امثال اين حرف ها. يعني بشدت 
تحقير كرد. وقتي صحبت هايش تمام شد دستم را بلند كردم و 
اجازه گرفتم صحبت كنم. ديدم رنگ از رويش پريد. من هم 10 
دقيقه با لحن بدتر از خودش صحبت كردم. گفتم شما بي سواديد، 
نه ما، ش��ما اس��م ها را اشتباه مي گوييد و دانشجو حق اظهارنظر 
دارد. وظيفه من اين اس��ت كه هر جا ش��ما يا استادي مثل شما 
مسائل انحرافي و عليه اسلام و انقلاب را مطرح كرد صحبت كنم 
و نظر بدهم. بنده خدا 10 دقيقه گفت من نمي خواستم به ايشان 
توهين كنم و اصلاً نمي دانستم ايشان سر كلاس است. اين فضاي 
روشنفکري و دانشگاهي ماست. سال هاي بعد برخي افراد مذهبي 
كه رفتند خارج و غيرمذهبي ش��دند، وقتي من ايرادي به استاد 
مي گرفتم، مي گفتند چرا كلاس را به هم مي ريزي؟ مي گفتم دارد 
عليه اسلام صحبت مي كند. بشيريه يکي از همين اساتيد بود كه 
چون خودش هم مؤدب بود من هم با او مؤدب برخورد مي كردم. 
به طور كلي در دانشگاه اسلام، عمل به تکليف و مسلماني نهايتاً 

در اولويت دوم است.

به محض این كه 
شما اسم روحانیت 
مي آوردي و خلاف 
آنها حرف مي زدي 
فوراً مي گفتند فلاني 
انجمن حجتیه اي 
است. یادم هست 
یكي از كساني 
كه حالا خط عوض 
كرده اند و در جناح 
راست هستند 
ظاهراً جلسه اي 
داشته اند كه در 
آن قرار گذاشته 
بودند كه رجبي را 
افشا كنیم كه مثلًا 
حجتیه اي است یا 
عضو حزب جمهوري

فصل اول انقلاب اول
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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